
 سخنگوي قوه قضائيه درباره فعالي��ت محمدجواد ظريف در سمت 
معاونت راهبردي رئيس جمهور گفت: قانوني يا غيرقانوني بودن فعاليت 
معاون راهبردي بايد بررسي شود، اما قوه قضائيه معتقد است ضوابط 

قانوني فصل الخطاب براي تمام مردم به ويژه مسئولان است!
 وزير آموزش و پرورش گفت: اثر مثبت)تأثير( معدل پايه هاي 11 و 
12 در آزمون سراسري)كنكور( و سط��ح ۶۰ درصدي تأثير معدل در 

آزمون قطعي است. 
 دامپزشك مركز بازپ��روري حيات وحش پ��ارك پرديسان با اشاره 
به اينكه پلنگ دماوند ) روستاي مغان��ك( از روز شنبه ) 1۳ بهمن ( با 
وخيم تر شدن وضعيت بيم��اري اش، شرايط نامساعدي داشت، گفت: 
اين گربه سان بام��داد چهارشنبه - 1۷ بهمن م��اه - در مقابل ويروس 

كرونا دوام نياورد. 
 پس از طي مراح��ل كارشناسي و مطالعاتي و ب��ا هدف پياده سازي 
طرح هاي مختلف عمراني در شهرداري منطقه 22، مظهر آب آبش��ار 

تهران پس از گذشت هفت سال فعاليت خود را دوباره آغاز كرد. 
 رئي��س كل دادگست��ري است��ان تهران گف��ت: استف��اده از پابند 
الكترونيكي نسبت به سال گذشته ۳۹ درصد افزايش يافته ولي نبايد به 

همين ميزان كفايت كرد. 

موافقت رهبر انقلاب
 با عفو يا تخفيف مجازات بيش از ۳هزار نفر

رهب�ر معظ�م انق�اب ب�ه مناس�بت اعي�اد مبع�ث و ش�عبانيه 
و س�الروز پيروزي انقاب اس�امي،  با عف�و يا تخفي�ف مجازات 
بي�ش از ۳ ه�زار نف�ر از محكوم�ان محاك�م موافق�ت كردن�د. 
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انق��لاب اسلامي با درخواست 
رئيس قوه قضائيه براي عفو يا تخفيف و تبديل مجازات بيش از ۳هزار 

نفر از محكومان محاكم موافقت كردند. 
حجت الاسلام والمسلمين اژه اي در نامه خود به رهبر انقلاب در خواست 
كرده بود با توج��ه به اعياد مبعث و شعبانيه و سال��روز پيروزي انقلاب 
اسلامي، با عفو يا تخفيف و تبديل مجازات ۳هزارو12۶ نفر از محكومان 
محاكم عمومي و انقلاب، سازمان قضاي��ي نيروهاي مسلح و تعزيرات 

حكومتي موافقت شود. 
حجت الاسلام والمسلمين علي مظفري، معاون قضايي قوه قضائيه در 
رابطه با جزئيات اين عفو گفت: در مناسبت هاي چهارده گانه در طول 
سال تعدادي از محكومان واجد شرايط، مشمول رأفت اسلامي و عفو 
قرار مي گيرند.  وي اظهار كرد: پرونده اين افراد ابتدا در كميسيون هاي 
عفو مراكز استان ها بررسي مي شود و در نهايت با ارسال به كميسيون 
مركزي و بررسي هفتگي به اين تقاضا ها در معاونت قضايي قوه قضائيه، 
ليست واجدين شرايط عفو با تأييد، امضا و پيشنهاد رئيس قوه قضائيه و 
در اجراي بند 11 از اصل 11۰ قانون اساسي مورد موافقت رهبر معظم 

انقلاب قرار مي گيرد. 
 معاون قضايي قوه قضائيه اعلام كرد: در س��ال جاري نيز به مناسبت 
22بهمن ماه، سالگ��رد پيروزي شكوهمند انق��لاب اسلامي، ۳هزار و 
12۶نفر از محكومان واجد شرايط محاك��م عمومي و انقلاب، سازمان 

قضايي نيرو هاي مسلح و تعزيرات حكومتي، مشمول عفو شدند. 
حجت الاسلام والمسلمين مظفري تصريح ك��رد: از اين تعداد، 2هزار 
و ۹1۷نفر مربوط به محكومان دادگاه ه��اي عمومي و انقلاب، 4۰نفر 
مربوط به سازمان قضاي��ي نيرو هاي مسلح و 1۶8 نف��ر نيز مربوط به 
سازمان تعزيرات حكومتي هستن��د.  وي عنوان كرد: از تعداد معفوين 
اعلام شده، يك هزار و ۳54 نفر به طور كام��ل آزاد شده و پرونده آنان 
بايگاني مي شود و تعداد يك هزار و ۷۷2 نفر نيز با تبديل و تخفيف در 

مجازات از شرايط عفو بهره مند مي شوند. 
معاون قضايي قوه قضائيه درب��اره تخفيف و تبديل مجازات محكومان  
تشريح كرد: با توجه به نوع تخفيف مجازات؛ در برخي موارد از ميزان 
تحمل حبس محكومان كاسته مي شود و در برخي ديگر، تخفيف جزاي 
نقدي شامل آنان مي شود. در برخي ديگر مجازات حبس به جزاي نقدي 

تبديل يا ميزان جزاي نقدي تخفيف داده مي شود. 
حجت الاسلام والمسلمين مظفري در ادامه عن��وان كرد: در كنار اين 
برنامه هاي كميسيون هاي عفو استان��ي و مركزي، تعداد قابل توجهي 
هم از طريق عف��و تفويضي مورد رأفت اسلامي و عف��و قرار مي گيرند، 
بدان معنا كه در اجراي م��اده 114 قانون مجازات اسلامي، تقاضا هاي 
افرادي كه مرتكب جرائم حدي شده اند، مستقيم به معاونت قضايي قوه 
قضائيه ارسال مي شود.  وي گفت: در اين معاونت، ما نيز شرايط عفو را 
درباره متقاضيان، بررسي مي كنيم و افرادي را كه واجد شرايط هستند، 
از طريق ليستي به رئيس قوه قضائيه پيش��نهاد مي دهيم و رئيس قوه 
قضائيه نيز در اجراي تفويض اختياري كه از ناحيه مقام معظم رهبري 
دارند، مستقيم براي عفو هاي مطرح ش��ده تصميم مي گيرند.  معاون 
قضايي قوه قضائيه اعلام كرد: بنابراين به طور معمول در حدود ۳۰۰نفر 
در سال از طريق عفو هاي تفويضي بدون مطرح شدن در كميسيون عفو، 

مشمول عفو قرار مي گيرند. 
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ظرفيت ه�اي تخصص امس�ال هم در رش�ته هاي 
كم درآمدت�ر خالي مانده اس�ت. بررس�ي ظرفيت 
دس�تياري در دوره پنجاه و يكم به عنوان آخرين 
دوره پذيرش دستياري در سال ۱۴۰۳ نشان مي دهد 
كه از مجموع ظرفيت ۵ ه�زار و ۱۸۱ نفري با تعداد 
حدود ۱۲ ه�زار داوطل�ب بيش از ۲ ه�زار ظرفيت 
خالي مانده اس�ت ك�ه در مرحل�ه تكميل ظرفيت 
هم ظرفيتي به مي�زان ۲ هزار و ۷۱ نفر اعام ش�د. 

اما با وجود اجراي مرحله تكميل ظرفيت در اين بخش 
باز هم ظرفيت رشته هاي اصلي تكميل نشد. از ميان 
ظرفيت 2 هزار و ۷1 نفري كه براي اين مرحله در نظر 
گرفته شده بود، تنها 2۶۹ نفر پذيرش شدند. در برابر 
اين، اما هنوز هم بسياري از نوجوانان و خانواده ها براي 
درس خواندن در رشته تجربي و متعاقب آن پذيرش 
در رشته پزشكي كنكور سر و دست مي شكنند و براي 
ورود به رشته پزشكي در مقطع عمومي صف كشيده اند؛ 
 صفي كه البته قرار است از سال آينده و با توقف افزايش 
ظرفي��ت پذي��رش پزشك��ي از 14۰4 طولاني تر هم 
بش��ود. به خصوص اينكه وزارت بهداشتي ها معقدند 
بودجه كافي براي اين افزايش ظرفيت ها داده نشده و 
زيرساخت هايش هم وجود ندارد. شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي هم كه در برابر ماجرايي همچون مصوبه تأثير 
معدل در كنكور اصلًا كوتاه نمي آيد به ماجراي افزايش 
ظرفيت هاي پزشكي كه مي رسد بحث كاهش كيفيت 
آموزش را مط��رح مي كند كه البت��ه موضوعي مهم و 

قابل تأمل است. 
حالا ديگر ماج��راي تربي��ت پزشك ب��ه معادله اي 
پيچيده تبدي��ل شده است. يك سوي اي��ن معادله 
پشت كنكوري هايي هستند كه براي درس خواندن 
در رشته هاي پزشكي صف كش��يده اند و سوي ديگر 
اما بي اقبالي به ادامه تحصيل در دوره تخصص است. 
بي اقبالي هايي كه بخش��ي در توجيه��ات اقتصادي 
برخ��ي رشته ه��اي پزشك��ي ريش��ه دارد و برخي 
ديگر حكايت آزار و اذيت ه��ا و رفتارهاي پادگاني با 
رزيدنت هايي است كه قرار اس��ت متخصص شوند. 
البته كه بخش عمده اين رفتارهاي بد از سوي اساتيد 
يعني متخصصاني اتفاق مي افتد كه خودشان همين 
دوران را گذرانده ان��د و در چرخ��ه اي معيوب تصور 
مي كنند براي رسيدن به دوره تخصص بايد از همين 

مسير غير معقول عبور كرد!
  رشته هاي با اقبال و بدون اقبال 

همه رشته هاي تخصص هم بي اقبال نيستند. نمونه اش 
رشته هاي پر درآمدي مانند جراحي زيبايي و پوست 
كه دستياري اش روز به روز پرمتقاضي تر مي شود. البته 
كه دليلش هم مشخص است. به اندازه برخي رشته هاي 
مادر مانند قلب و اطفال سخت و پ��ر دردسر نيست و 
درآمدش هم كه با عنايت به رشد روز افزون متقاضيان 

جراحي هاي زيبايي هر روز بيشتر از ديروز، اما برخي 
رشته ها روز به روز كم متقاضي تر مي شوند و چند سالي 

مي شود ظرفيت هايشان خالي مي ماند. 
   هشدار اورژانسي برخي رشته ها

عدم تمايل به رشته هاي تخصصي در سه رشته به مرز 
هشدار رسيده است. سه رشته تخصصي كودكان، طب 
اورژانس و بيهوشي رشته هاي��ي هستند كه كمترين 
تمايل در آنها وج��ود دارد. در مرحله تكميل ظرفيت 
آزمون دستياري دوره پنج��اه و يكم، رشته تخصصي 
كودكان با 4۷۰ ظرفيت تنها 1۷ نفر، رشته تخصصي 
طب اورژانس با 41۶ نفر ظرفيت تنها شش نفر و رشته 
تخصصي بيهوشي ب��ا ظرفيت ۳52 نف��ر تنها 1۷ نفر 

پذيرفته شده داشته اند. 
اما شاي��د عجيب تري��ن مي��زان پذيرش مرب��وط به 
رشته هاي تخصصي طب سالمندي و پزشكي قانوني 
است. براي طب سالمندي چهار نف��ر ظرفيت و براي 
پزشكي قانوني 42 نفر ظرفيت در نظر گرفته شده بود 
كه در ه��ردوی اين رشته ه��ا، ميزان پذي��رش صفر 
بوده است. اين موضوع نشان مي دهد كه عدم تمايل به 
تخصص هاي پزشكي تنها به چند رشته محدود نيست 

و موضوع به كل رشته هاي تخصصي بازمي گردد. 
   نگراني از كاهش كيفيت آموزش پزشكي

با تم��ام اينها ام��ا در ح��وزه پذيرش پزش��ك براي 
دوره هاي عمومي هم تمايل چنداني از سوي وزارت 
بهداشت وجود ن��دارد و معتقدند زيرساخت،  بودجه 
و حتي است��اد و عضو هيئت علمي كاف��ي براي اين 
موضوع نداريم. اين استدلال ها تا جايي پيش رفت كه 
رئيس جمهور و و رئيس شوراي علي انقلاب فرهنگي 
به طور رسمي افزايش ظرفيت پذيرش پزشكي را از 
سال آينده متوقف كرد و 14۰4 آخرين سالي است 
كه قرار است مصوبه شوراي عال��ي انقلاب فرهنگي 
در خصوص افزايش ظرفي��ت پزشكي اجرايي شود؛ 
 امري كه البته خود شورايي ها هم مخالفش نيستند. 
همچنان كه حجت الاسلام و المسلمين عبدالحسين 
خسروپناه تأكيد مي كند:  » مخالف ورود بي كيفيت به 

پزشكي هستيم.«
   پذيرش در پزشكي با رتبه هاي معمولي

سيد جليل حسيني، معاونت آموزشي وزارت بهداشت 
هم در نشست خبري اخير خود درباره افزايش ظرفيت 
پذيرش دانشجوي پزشكي گفت: »حدود ۷۰ دانشگاه 

علوم پزشكي در ۳۰ تا 5۰ سال ظرفيت پذيرش را به 
8 هزار نف��ر رساندند، ولي از س��ال 14۰۰ در تغييري 
ناگهاني قرار شده است كه پذيرش دانشجو به 1۶ هزار 
و 5۰۰ نفر برسد و ظرفيت پذيرش دانشجوي پزشكي 
طي چهار سال دوبرابر شده و دانش��گاه ها را با مشكل 

جدي روبه رو كرده است.«
به گفت��ه وي اين افزاي��ش ظرفيت دانش��جويان را با 
دانشگاه ها، كلاس ها، آزمايشگاه هاي پر ازدحام مواجه 

مي كند و اين يك شوك براي دانشگاه ها است. 
معاون آموزشي وزارت بهداش��ت با بيان اينكه مصوبه 
افزايش ظرفيت مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
است، گفت: »راهكار وزير بهداشت اين بوده كه به دليل 
اينكه مصوبه قانون است، ب��ه آن عمل شود. به همين 
دليل در سال 14۰۳ پذيرش تا 14 هزار دانشجو و در 
سال 14۰4 پذيرش دانشجو تا سقف 1۶ هزار و 5۰۰ 
دانشجو را خواهيم پذيرفت. ولي دانشگاه ها به شدت 

دچار شوك و سرگرداني هستند.«
حسيني خاطر نشان كرد: »بودجه دانشگاه هاي علوم 
پزشكي 1/۳ همت بوده در حالي كه ما ۳۶ همت نياز 

داريم. 

معاون وزير بهداشت تأكيد كرد: »من نگران دانشگاه ها 
هستم و تص��ور مي كنم اگر بودج��ه موردنياز افزايش 
ظرفيت فراهم نشود، پذيرش 14۰4 را متوقف كنيم. 
نه تنها 2۰ درصد را نپذيريم كه هيچ پذيرشي نداشته 

باشيم.«
حسيني با اشاره به كاهش كيفي��ت آموزش پزشكي 
گفت: »در كيفيت اتفاقاتي در ح��ال رخ دادن است و 
گزارش هايي به ما رسيده كه نمي خواهم به آنها اشاره 
كنم، ولي نگرانم از اينكه كيفيت آموزش دچار مشكل 

و بحران شود.«
به گفته حسيني با افزايش ظرفيت ها افرادي را داريم 
كه با رتبه هاي معمولي متفاوت با رشته هاي روزانه وارد 

دانشگاه ها شدند. 
 در اين شرايط در سال 14۰4، تع��داد 25 هزار تخت 
آموزشي، 2 هزار و ۹۰۰ هيئت علمي علوم پايه و 2 هزار 
و ۳۰۰ هيئت علمي باليني ني��از داريم. در رشته هاي 
دندانپزشكي نيز 2 هزار و ۶۰۰ يونيت دندانپزشكي و 

8۷۰ هيئت علمي دندانپزشكي كم داريم. 
وي در عي��ن حال معتقد اس��ت، اگر بودج��ه لازم به 
دانش��گاه ها اختصاص داده شود، دانشگاه ها مي توانند 
از ظرفيت هاي ديگر در استان و از طريق قراردادهاي 
دوطرفه استفاده كنن��د، مي توانن��د از بعضي اساتيد 
باكيفيت به طور كوتاه مدت استفاده كنند و مكان هايي 
را براي خوابگاه اجاره كنند تا زيرساخت هاي خودشان 

ساخته شود. دانشگاه ها در حال برنامه ريزي هستند. 
   بيهوشي در اغما 

حسيني درب��اره خالي مان��دن ظرفي��ت رشته هاي 
دستياري نيز گفت: »ما به دنبال اين هستيم كه از هر 
مسيري كه مقدور باشد، ضوابط و آيين نامه ها و مقررات 
داخلي، انگيزه اي براي پزشكان براي ورود به دوره هاي 

دستياري ايجاد كنيم.«
وي توضيح داد: »در اين زمينه براي هر يك از رشته ها 
كميته ها و كميسيون هايي را با همه دست اندركاران 
در اين حوزه تشكيل داديم. يكي از آنها در مورد رشته 
بيهوشي است ك��ه اهميت بسي��اري دارد. بسياري از 
اعمال جراحي در بيمارستان هاي استان هاي كش��ور 
دچار حادثه خواهند شد؛ چون متخصص بيهوشي به 
تعداد كافي نداريم. اين كميته حدود دو ماه است كه 
شروع به كار كرده است. پيشنهاداتي در اين كميته ها 
ارائه شده ولي امكان تصويب آنها و تهيه منابع آن بعداً 

مشخص خواهد شد.«
طبق تأكيد معاون وزير بهداشت در مورد رشته اطفال 

هم كميته اي در حال تشكيل است. 
با اين اوص��اف به نظر مي رس��د شايد باي��د بازنگري 
اساسي تري در خصوص تربي��ت دستياران تخصصي 
پزشكي صورت گيرد و از سوي ديگر با اجراي طرح نظام 
ارجاع و پزشك خانواده بتوان كمبود پزشك متخصص 

در كشور را به شكلي بهتر مديريت كرد. 

معماي آموزش پزشكي 
در حالي كه پشت كنكوري ها براي ورود به رشته هاي پزشكي سر و دست مي شكنند،  برخي رشته هاي تخصص 

چند سالي مي شود حتي در تكميل ظرفيت ها خالي مي مانند 

زهرا چيذري 
  گزارش یک 

ش�هردار تهران گفت: ۷ درصد تهران بافت فرس�وده اس�ت و 
۱۷ درص�د مردم در اي�ن مكان پرخط�ر زندگ�ي مي كنند. اگر 
در اي�ن نق�اط، زلزل�ه اي رخ دهد، نمي ش�ود كاري انج�ام داد. 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران با بيان اينكه تهران قريب به 2۳8 سال 
است كه پايتخت ايران شده، گفت: تهران ۷۹ هزار هكتار مساحت 
دارد و اقداماتي كه در آن صورت مي گيرد، براي سراسر كشور الگو 
مي شود.  زاكاني ادامه داد: تهران داراي ۹/5 ميليون جمعيت است و 

ما براي توسعه اين شهر آمادگي هاي لازم را داريم. 
شهردار تهران با بيان اينكه همه مش��كلات ب��ا كمك ظرفيت هاي 
داخلي قابل حل است، گفت: معضل ناترازي در انرژي  و آب  را مي توان 
با اتكا به توانمندي ها حل كرد؛ نه اينكه از ظرفيت بيرون از كش��ور 

استفاده نكنيم، اما يادمان باشد كه از ظرفيت داخل غافل نشويم. 
وي با تأكيد بر حل مش��كلات ته��ران  اظهار داش��ت: آلودگي هوا، 
ترافيك، بد مسكني از جمله مش��كلات شهر ته��ران است و اينكه 
۷ هزار نفر سال گذشته بر اثر آلودگي هوا جان خودشان را از دست 

دادند، قطعاً افتخار نيست و بايد اين مشكلات برطرف شود. 
شهردار تهران با بيان اينكه اقداماتي براي رفع مشكلات صورت گرفته 
اما بي ثباتي ارز، مشكلاتي براي سرمايه گذاري مطلوب ايجاد مي كند، 
گفت: ما براي رفع مشكل اتوبوس ها، فقط درگير برگزاري جلسه بين 
دو وزارتخانه بوديم كه محل برگزاري جلسه كجا باشد. به همين دليل 
دو تا سه ماه ترخيص اتوبوس ها را به تأخير انداخت و گير اين بود كه 

كجا بايد بنشينند و جلسه برگزار كنند تا مشكل حل شود. 
شهردار تهران به توليد يك ميليون مسكن در كشور اشاره و عنوان 
كرد: خانم وزير گزارش داد پول مي خواهند و خبري از پول نيست 
و كار زمين مي ماند.  وي گفت: 1۷۹ هزار هكتار بافت فرسوده داريم 

كه اينها شبيه به بمب اتم بوده و يك تهديد است و اگر سرمايه گذار به 
اين امر ورود كند، مشكل مسكن هم برطرف مي شود. 

شهردار تهران اظهار داشت: بنده اين وعده و قول را مي دهم كه بستر 
براي نوسازي ته��ران آماده شود.  زاكاني بيان ك��رد: ۷ درصد بافت 
فرسوده است و 1۷ درصد مردم در اين مكان پرخطر زندگي مي كنند. 

اگر در اين نقاط، زلزله اي رخ دهد، نمي شود كاري انجام داد. 
شهردار تهران تصريح كرد: 51 درصد مردم اجاره نش��ين هستند و 
براي رفع اين مش��كل راهكار وجود دارد.  زاكاني به زيرساخت هاي 
بهداشتي اشاره كرد و گفت: در اين زمينه مش��كلاتي وجود دارد و 
شهرداري تهران تأكيد دارد كه اگر ب��ا هم باشيم مي توانيم كارها را 
انجام دهيم.  وي به بخش تفريحات هم اشاره ك��رد و افزود: تهران 
نيازمند تفريحات است و بايد زمينه رونق اين كار ايجاد شود. در اين 
راستا، مجوز را از شورا گرفته ايم كه 2هزار هكتار از پارك ولايت به 

پارك فناوري تبديل شود. 

۱۶۸ هزار دانش آموز از تحصيل ابتدايي بازماندند۱۷ درصد مردم تهران در بافت فرسوده پرخطر زندگي مي كنند
مع�اون وزارت آم�وزش و پ�رورش ب�ا اش�اره ب�ه اينك�ه 
۴/۷۵درصد دانش آموزان دوره ابتدايي اتباع هس�تند، گفت: 
در كل دوره ابتداي�ي يعني ش�ش پاي�ه تحصيل�ي ۱۶۸هزار و 
۸۸۱ نف�ر بازمان�ده از تحصيل داري�م و ۲۴ه�زار و ۸۴۹ نفر از 
آنها ب�ا آغ�از س�ال تحصيل�ي به م�دارس ج�ذب ش�ده اند. 
 رضوان حكيم زاده، مع��اون وزارت آموزش و پ��رورش اظهار كرد: 
4۳8ه��زار نف��ر از دانش آم��وزان اتب��اع هستند ك��ه 4/۷5درصد 

دانش آموزان دوره ابتدايي را تشكيل مي دهند. 
وي افزود: ۶هزار و 4۷كلاس داريم كه تعداد جمعيت دانش آموزان 

آنها بيش از 4۰نفر است. 
مع��اون آموزش ابتداي��ي وزارت آم��وزش و پرورش درب��اره تعداد 
بازماندگان از تحصيل خاطر نشان كرد: تعداد دانش آموزان بازمانده 
از تحصيل هاي م��ا در كل دوره ابتدايي يعن��ي شش پايه تحصيلي 
1۶8هزار و 881 نفر است.  حكي��م زاده تأكيد ك��رد: بازماندگان از 

تحصيل پايه اول ۷1هزارو۶1نفر هستند. 
وي خاطر نش��ان ك��رد: در دوره ابتدايي، تعداد ك��ل دانش آموزان 
بازمانده از تحصيل شناسايي شده به ۷۶ ه��زار و 1۷5 نفر مي رسد 
و 24هزار و 84۹نفر از آنها با آغاز س��ال تحصيلي به مدارس جذب 
شده اند. همچنين، ب��راي شش سال تمام، ح��دود 15 هزار و ۶8۰ 

دانش آموز شناسايي و جذب كلاس هاي درس شده اند. 
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش عنوان كرد: از مجموع 
دانش آموزان بازمانده در پايه اول، آمارها نش��ان مي دهد كه حدود 
1۰۰ هزار دانش آموز وضعيتشان پيگيري شده است. اين اطلاعات در 
سامانه اي مشخص ثبت شده و اقدامات اوليه براي شناسايي و جذب 
آنها انجام شده است. برخي از اين دانش آموزان به مدارس بازگشته اند 

و پيگيري وضعيت سايرين نيز ادامه دارد. 
حكيم زاده ادامه داد: در معاونت آم��وزش ابتدايي، برنامه هاي ما بر 
اساس سه محور اصلي توسعه عدالت آموزشي و نصيب برابر آموزشي، 
ارتقای كيفيت آموزشي و پرورشي با تأكيد بر مدارس دولتي و تقويت 
هويت و احساس تعلق و ارزشمندي در دانش آموزان. براي هر يك از 
اين اهداف برنامه هاي دقيقي تعريف شده است كه جزئيات آنها در 

آينده ارائه خواهد شد. 
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پ��رورش عنوان كرد: يكي 
از برنامه هاي جدي م��ا توانمندسازي معلم��ان جديدالورود است. 
همچنين طرحي داريم كه ه��دف آن ارتقاي توانمندي هاي قرآني 
آموزگاران و مديران مدارس ابتدايي است. اين طرح كه در دوره قبل 
نيز اجرا شده بود، با پيگيري كميسيون آموزش عمومي قرآن كشور 
مجدداً در چهار استان خراسان رضوي، سمنان، قزوين و زنجان براي 

معلماني با سابقه كمتر از 1۰ سال پياده سازي خواهد شد. 

وزارت بهداشت: مردم
 از نان تيره سبوس دار استفاده كنند

رئيس اداره غذاهاي ويژه س�ازمان غذا و دارو با اشاره به ضرورت 
افزايش فرهنگ سازي در خصوص استفاده از نان تيره سبوس دار 
و آرد كامل افزود: اين فرهنگ سازي بايد در دستور كار قرار گيرد 
تا مردم به مصرف آردهاي كامل و نان هاي سالم تر تشويق شوند. 
زهره پوراحمد، رئيس اداره غذاهاي ويژه سازمان غذا و دارو با اشاره به 
اهميت پيگيري و نظارت دقيق بر ميزان سبوس گيري از آرد مصرفي  
گفت: رعايت استاندارد 1۰۳ در فرآين��د سبوس گيري آرد از اهميت 
ويژه اي برخوردار است و بايد در تمام مراح��ل توليد و توزيع آرد مورد 
توجه قرار گيرد.   وي افزود كه اين اقدام نه تنها بر كيفيت آرد تأثيرگذار 

است، بلكه ارتباط مستقيم با سلامت عمومي جامعه دارد. 
رئيس اداره غذاهاي ويژه سازمان غذا و دارو در ادامه با توجه به مشكلات 
و چالش هاي موجود در حوزه توليد و توزيع آرد بيان كرد: براي رفع اين 
مشكلات نياز به همكاري و هماهنگي بين دستگاه هاي مختلف است. 
وي همچنين گفت: بازديده��اي مستمر از كارخانج��ات توليد آرد و 
نمونه ب��رداري از محصولات، به طور مرتب انجام مي ش��ود تا از رعايت 
استانداردها اطمينان حاصل كنيم.  پوراحمد با اشاره به ضرورت افزايش 
فرهنگ سازي در خصوص استفاده از ن��ان تيره سبوس دار و آرد كامل  
اضافه كرد: اين فرهنگ سازي بايد در دستور كار قرار گيرد تا مردم به 

مصرف آردهاي كامل و نان هاي سالم تر تشويق شوند. 

  گزیده

    سلامت

استاد دانشگاه علوم پزشكي تهران گفت: متأسفانه شپش 
به برخي داروها مقاوم شده است. 

امير هوشنگ احساني، استاد تمام دانش��گاه علوم پزشكي تهران 
درباره علت افزايش بيماري شپش در كشور گفت: عامل بيماري 
شپش يك انگل است كه روي پوست قرار مي گيرد و موجب ايجاد 
ضايعات پوستي همراه با خارش و التهاب مي شود. فردي كه درگير 
اين بيماري است بايد مراحل درمان را به طور كامل انجام دهد تا 
اين بيماري به ديگران منتقل نشود و در صورت عدم درمان كامل 

بيماري، شپش تعداد زيادي را مي تواند مبتلا كند. 
وي افزود: متأسفانه شپ��ش به برخي داروها مق��اوم شده است و 

افرادي هستند كه ب��ر اثر ابتلا به بيم��اري داروهاي ضد شپش را 
استفاده مي كنند، اما نتيجه اي در بر ندارد و بيماري شپش درمان 
نمي شود. توصيه اين است كه تا كامل شدن روند درمان، داروها را 
استفاده كنند و صرفاً با يكبار استفاده از شامپو درمان را رها نكنند و 

داروي هاي ضد شپش را تا روند كامل درمان ادامه دهند. 
اين متخصص پوست و مو تصريح كرد: بيماري شپش در دهه هاي 
گذشته هم وجود داشته و زياد شدن اين بيماري ربطي به گرما و 
تغييرات اقليمي ندارد، بلكه مقاومت انگل شپش بيش��تر و تأثير 
داروهاي ضد شپ��ش كمتر شده است. بيم��اري شپش به صورت 
دوره اي در تمام افراد فعال و خاموش مي شود و در همه جاي دنيا 

وجود دارد و ارتباط چنداني به انتقال از حيوانات ندارد و بيشتر از 
طريق انساني منتقل مي شود. 

به گزارش ايلنا، اواسط دي ماه وزارت بهداشت خبر از ثبت سالانه 
بين ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار مورد آلودگي به شپش سر در سطح كشور 
داد. محمد زينل��ي، رئيس گروه بيماري هاي منتقل��ه از آب و غذا 
در وزارت بهداشت در عين ح��ال از خانواده ها خواسته بود مراقب 
آلودگي و موارد تماس كودكان شان باشند. چند روز بعد هم با بالا 
رفتن انتشار خبرهاي مربوط به شيوع آلودگي به اين حشره، معاون 
سلامت و تربيت بدني وزارت آموزش وپرورش اعلام كرد كه شيوع 
شپش در مدارس رصد مي شود و وضعيت هم تحت كنترل است. 

صادق ستاري فرد گفته بود، هر سال گزارش هايي از شيوع شپش 
به ويژه در مراكز خوابگاهي و شبانه روزي گزارش مي شود، اما مطابق 

داده ها تاكنون اين شرايط بغرنج نبوده است. 

»شپش«بهدرمانهايداروييمقاومشدهاست
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